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επέλθει τα τελευταία έξι χρόνια, όσον αφορά 

από τους εργολήπτες;

Πολλά έχουν επιτευχθεί, ωστόσο, άλλα τόσα 
μπορούν να γίνουν. Σίγουρα όχι τυχαία, αλλά με ορθό 
προγραμματισμό, θέληση και σκληρή δουλειά. Μόλις 
αναλάβαμε τη Διεύθυνση της Ομοσπονδίας πρώτη 
μας κίνηση ήταν η σε βάθος μελέτη του πιο ιστορικού 
εργοδοτικού Συνδέσμου της Κύπρου και της εξέλιξης 
του μέσα από τα χρόνια. Στη συνέχεια καταγράψαμε 
όλες τις σκέψεις και εισηγήσεις που κατά καιρούς 
κατατέθηκαν σε συνεδρίες του Κεντρικού Συμβουλίου 
ή στις Ετήσιες Γενικές Συνελεύσεις και ερευνήσαμε το 
καθετί σχετικό με τον κατασκευαστικό τομέα, όπως 
η οικονομία, τα στατιστικά στοιχεία του τομέα, οι 
συλλογικές συμβάσεις, οι νόμοι και κανονισμοί κ.α. 
Εντοπίσαμε την έλλειψη στρατηγικού σχεδιασμού 
και καταγραφής του οράματος και των στόχων που 
η Ομοσπονδία επιθυμούσε να υλοποιήσει ώστε 
να καταστεί μια από τις  πιο ισχυρές εργοδοτικές 

Ομοσπονδίες του τόπου. Τέλος, μέσω έρευνας είδαμε 
την άποψη του κοινού για τους εργολήπτες και 
των εργοληπτών για την Ομοσπονδία τους και στη 
συνέχεια με τον κατάλληλο σχεδιασμό και χάραξη 
ορθής στρατηγικής, σε πολύ γρήγορο χρονικό 
διάστημα επιτύχαμε να βελτιώσουμε σημαντικά την 
εικόνα του εργολήπτη αλλά και να αναβαθμίσουμε 
την Ομοσπονδία με τη δημιουργία μιας σειράς 
νέων υπηρεσιών που παρείχαμε κατ’ αρχήν στους 
εργολήπτες, μέλη των Συνδέσμων μας και ακολούθως 
σ’ ολόκληρο τον εργοληπτικό κόσμο και όλους τους 
επαγγελματίες συναφών με τον τομέα επαγγελμάτων, 
στις υπηρεσίες του κράτους όπως επίσης και στο 
ευρύ κοινό. 

Πιο συγκεκριμένα, το 5ετές μας Στρατηγικό Σχέδιο το 
οποίο στόχευε στην:

• Ανύψωση του κύρους της Ομοσπονδίας και του 
Εργολήπτη

• Δημιουργία ενός δυναμικού προφίλ του 
Εργολήπτη

• Αναβάθμιση των Δημόσιων Σχέσεων και πλήρη 
χρήση των Μ.Μ.Ε.

«Τα εργοτάξιά μας τα τελευταία χρόνια έχουν αλλάξει όψη και 
λειτουργούν σ’ ένα περιβάλλον που παρέχει στους εργαζόμενους 
και σε τρίτους περισσότερη Ασφάλεια και Υγεία . Τίποτα όμως δεν 
είναι τυχαίο. Πίσω από τη συγκεκριμένη επισήμανση κρύβεται 
σκληρή δουλειά»

Συνέντευξη στην Κυριακή Αντωνίου

Εδώ και έξι χρόνια, έχει αναλάβει τη Διεύθυνση της Ο.Σ.Ε.Ο.Κ., σε ένα μεταβατικό στάδιο θα λέγαμε για 
τον εργοληπτικό κόσμο και την κατασκευαστική βιομηχανία γενικότερα (μεγαλύτερος ανταγωνισμός, 
επιπτώσεις της οικονομικής ύφεσης, υποχρεωτική εφαρμογή ευρωπαϊκών κανονισμών κ.α.). Με δική 
του πρωτοβουλία και επιμονή πολλές φορές, αλλά και με τη συνεργασία του εκάστοτε Κεντρικού 
Συμβουλίου της Ομοσπονδίας και των Διοικητικών Συμβουλίων των Επαρχιακών Συνδέσμων - μελών 

της, έχουν γίνει κάποια σημαντικά βήματα προόδου, προς όφελος των εγγεγραμμένων εργοληπτών.

Συνέντευξη

Ν. Κελεπέσιης – Έξι χρόνια στο πηδάλιο της 
Διεύθυνσης της Ομοσπονδίας Συνδέσμων 
Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου (Ο.Σ.Ε.Ο.Κ.), με 
διάθεση εκσυγχρονισμού και προσφοράς προς 
τους Εργολήπτες
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• Εμπλουτισμό και ποικιλομορφία στις υπηρεσίες που 
παρέχει η Ο.Σ.Ε.Ο.Κ. στα μέλη της και αύξηση της 
συνεισφοράς στα κοινά

• Συνεχή εκπαίδευση και ενημέρωση των μελών των 
Συνδέσμων της

• Προάσπιση του υγιούς ανταγωνισμού και καταπολέμηση 
της παρανομίας

• Εμπλοκή στην έρευνα και δημιουργία συνεργασιών με 
άλλους φορείς,

υλοποιήθηκε πλήρως με θεαματικά μετρήσιμα αποτελέσματα. 

Αποτελέσματα που επίσης εισπράττουμε καθημερινά από 
τους εργολήπτες μας μέσω τηλεφώνου, όταν συναντιόμαστε 
σε εκδηλώσεις κοινωνικές και επαγγελματικές, όταν έρχονται 
στα γραφεία μας, αλλά και από πολίτες που βοηθήσαμε μέσω 
συμβουλών και μέσω μεσολαβήσεων για να τους λύσουμε 
προβλήματα σχετικά με τις κατασκευές τους ή και με την 
εφαρμογή/ερμηνεία των συμβολαίων που υπέγραψαν.

Με τον εκσυγχρονισμό της Ομοσπονδίας και το νέο αέρα 
που εμφυσήσαμε συνεπακόλουθα οι εργολήπτες μέλη των 
Συνδέσμων μας άρχισαν να εμβολιάζονται με τις προκλήσεις 
της τεχνολογίας που εισαγάγαμε, να εφοδιάζονται ασταμάτητα 
με πληροφορίες κάθε είδους σχετικές με το επάγγελμά 
τους, να έχουν ανοιχτά παράθυρα με την Ευρώπη και τους 
κατασκευαστές κάθε χωράς, να αναβαθμίζουν τον εξοπλισμό 
τους, να εκπαιδεύονται οι ίδιοι και το προσωπικό τους, να 
γνωρίζουν καλύτερα τις νομικές ή και άλλες επαγγελματικές 
τους υποχρεώσεις,  να λειτουργούν πιο επαγγελματικά, 
να ενημερώνονται άμεσα και να δύνανται οργανωτικά 
και διοικητικά να αναβαθμίζουν τις εργοληπτικές τους 
επιχειρήσεις. 

Η εισαγωγή σε πρώτη φάση, των νέων υπηρεσιών της ΟΣΕΟΚ, 
προς τους εργολήπτες, λοιπούς επαγγελματίες του χώρου 
και το ευρύ κοινό, όπως η Ανοικτή Γραμμή Επικοινωνίας, η 
Κάρτα Μέλους, η Ιστοσελίδα και το περιοδικό «Εργολήπτης» 
(το οποίο με περηφάνια δηλώνω ότι οραματίστηκα και 
«βάφτισα») έδωσαν τα στίγματα της νέας κουλτούρας και 
της διάθεσης ανάληψης νέου ρόλου από πλευράς ΟΣΕΟΚ 
στα κοινωνικοοικονομικά δρώμενα του τόπου και όχι μόνο. 
Η δεύτερη φάση συμπληρώθηκε με την ολοκλήρωση 
των πρώτων ερευνών, στις οποίες συμμετείχαμε είτε ως 
συντονιστές είτε ως απλά μέλη ερευνητικής ομάδας και οι 
οποίες έγιναν σε συνεργασία με πανεπιστήμια, κρατικές 
υπηρεσίες και ιδιώτες. 

Ωστόσο, εκείνο που επίσης μας κάνει ιδιαίτερα περήφανους, 
ήταν η μετεξέλιξη της εσωτερικής έρευνας, που διενεργούσαμε 
και η παρακολούθηση των στατιστικών στοιχείων του τομέα 
μας και της οικονομίας, σ’ ένα νέο επιστημονικό εργαλείο που 
ακούει στο όνομα «Δείκτης Κατασκευαστικής Βιομηχανίας». 
Το εργαλείο αυτό είναι πρωτοποριακό για τα κυπριακά 
δεδομένα και μέχρι στιγμής δεν έχουμε ενδείξεις ύπαρξης 
παρόμοιού του στην Ευρώπη. Από τον Ιανουάριο του 2010 
καταγράφει ανά τριμηνία, την τάση της κατασκευαστικής 
δραστηριότητας και σύντομα αναμένεται να προβλέπει την 
πορεία του τομέα στο μέλλον. 

Επιλέξαμε να μην μείνουμε κλεισμένοι στο μικρό μας νησί 
και πετύχαμε μετά από προγραμματισμό τη συμμετοχή 

μας στα ευρωπαϊκά κατασκευαστικά δρώμενα, με στόχο 
να αποκομίζουμε όσες πιο πολλές εμπειρίες και γνώσεις 
είναι δυνατό σε συνεχή βάση. Η ενεργή μας συμμετοχή 
στην Ευρωπαϊκή Ομοσπονδία Κατασκευαστών (F.I.E.C.), 
ιδιαίτερα τα τελευταία δύο χρόνια μέσω της απόκτησης της 
αντιπροεδρίας από το Γραμματέα μας κ. Αντρέα Μίκαλλο, 
ενισχύθηκε σημαντικά. Η παρουσία μας στην ηγεσία της F.I.E.C. 
απέδωσε πρόσθετο βάρος και αξία στη φωνή των Κυπρίων 
εργοληπτών, ανάμεσα στη μεγάλη οικογένεια των Ευρωπαίων 
Κατασκευαστών, με αντάλλαγμα πληθώρα νέων πληροφοριών, 
εμπειριών και γνώσεων.

Τα εργοτάξιά μας τα τελευταία χρόνια έχουν αλλάξει όψη 
και λειτουργούν σ’ ένα περιβάλλον που παρέχει στους 
εργαζόμενους και σε τρίτους περισσότερη ασφάλεια και υγεία. 
Τίποτα όμως δεν είναι τυχαίο. Πίσω από τη συγκεκριμένη 
επισήμανση κρύβεται σκληρή δουλειά, εκπαίδευση πέραν 
των 6000 ατόμων μέσω εκατοντάδων εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων, ημερίδων και ενημερώσεων. Οι εργολήπτες, 
σε πολύ μεγάλο βαθμό, γνωρίζουν τις υποχρεώσεις τους και 
αντιλαμβάνονται ότι: η τεχνολογία, ο κατάλληλος εξοπλισμός, 
η μελέτη, η παρακολούθηση της αγοράς, η γνώση διαχείρισης 
μιας επιχείρησης και ο εκσυγχρονισμός της, η συνεργασία 
και η δημιουργία ενός περιβάλλοντος υγιούς ανταγωνισμού, 
συγκαταλέγονται ανάμεσα στα στοιχεία που θα καθορίσουν το 
μέλλον τους. 

γι΄αυτό και τώρα, ο κλάδος έχει πληγεί περισσότερο; 

Οι επιδόσεις του κατασκευαστικού τομέα, δυστυχώς, τόσο 
από το ευρύ κοινό όσο και από πολλούς δημοσιογράφους, 
ακόμη και αξιωματούχους του κράτους ταυτίζονται ή και 
μπερδεύονται με εκείνες του τομέα ανάπτυξης γης. Κατ’ 
επέκταση τα, κατά περιόδους, κακώς έχοντα στον τομέα 
ανάπτυξης γης χρεώνονται στον κατασκευαστικό τομέα, όπως 
και πολλά άλλα φυσικά, ιδιαίτερα τα τελευταία 3 χρόνια. Δεν 
ήταν λίγες οι φορές, σε δημόσιες εμφανίσεις μου στα ΜΜΕ, η 
πρώτη ερώτηση που δεχόμουν αφορούσε στο αν πάνε καλά οι 
πωλήσεις των ακινήτων και αν έχουν πέσει σημαντικά οι τιμές. 
Το πιο πάνω, αποτελεί εισαγωγή ώστε να διαχωρίσω τους δύο 
τομείς, έστω και αν υπάρχει αλληλεπίδραση στις μεταξύ τους 
δραστηριότητες. Ο εργολήπτης (κατασκευαστικός τομέας), 
κατόπιν προσφοράς στον ιδιοκτήτη του έργου και λήψης 
εντολής ανάθεσης μέσω συμβολαίου, κατασκευάζει το έργο, 
ενώ ο επιχειρηματίας ανάπτυξης γης είναι ιδιοκτήτης που σε 
κάποιες περιπτώσεις δύναται να είναι και κατασκευαστής, αλλά 
κυρίως, είναι εκείνος που θα εκμεταλλευτεί το όλο έργο και θα 
προβεί σε πωλήσεις ακινήτων.

Δεν είμαι εξ’ εκείνων που αποδέχονται ή και δηλώνουν, ότι 

"Πιστεύω ότι, μια συμφωνία πρέπει να γίνεται υπό περιβάλλον 
αλληλοσεβασμού και μη ύπαρξης μαξιμαλιστικών τάσεων, κυρίως 
όμως όχι κάτω από απειλές και εκβιασμούς. Μονάχα έτσι θα 
δύναται να είναι ισοβαρής, με σοβαρές πιθανότητες  πραγματικής 
διάθεσης σεβασμού και εφαρμογής της από τις πλευρές που την 
συνυπογράφουν." 
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• Εμπλουτισμό και ποικιλομορφία στις υπηρεσίες που 
παρέχει η Ο.Σ.Ε.Ο.Κ. στα μέλη της και αύξηση της 
συνεισφοράς στα κοινά

• Συνεχή εκπαίδευση και ενημέρωση των μελών των 
Συνδέσμων της

• Προάσπιση του υγιούς ανταγωνισμού και καταπολέμηση 
της παρανομίας

• Εμπλοκή στην έρευνα και δημιουργία συνεργασιών με 
άλλους φορείς,

υλοποιήθηκε πλήρως με θεαματικά μετρήσιμα αποτελέσματα. 

Αποτελέσματα που επίσης εισπράττουμε καθημερινά από 
τους εργολήπτες μας μέσω τηλεφώνου, όταν συναντιόμαστε 
σε εκδηλώσεις κοινωνικές και επαγγελματικές, όταν έρχονται 
στα γραφεία μας, αλλά και από πολίτες που βοηθήσαμε μέσω 
συμβουλών και μέσω μεσολαβήσεων για να τους λύσουμε 
προβλήματα σχετικά με τις κατασκευές τους ή και με την 
εφαρμογή/ερμηνεία των συμβολαίων που υπέγραψαν.

Με τον εκσυγχρονισμό της Ομοσπονδίας και το νέο αέρα 
που εμφυσήσαμε συνεπακόλουθα οι εργολήπτες μέλη των 
Συνδέσμων μας άρχισαν να εμβολιάζονται με τις προκλήσεις 
της τεχνολογίας που εισαγάγαμε, να εφοδιάζονται ασταμάτητα 
με πληροφορίες κάθε είδους σχετικές με το επάγγελμά 
τους, να έχουν ανοιχτά παράθυρα με την Ευρώπη και τους 
κατασκευαστές κάθε χωράς, να αναβαθμίζουν τον εξοπλισμό 
τους, να εκπαιδεύονται οι ίδιοι και το προσωπικό τους, να 
γνωρίζουν καλύτερα τις νομικές ή και άλλες επαγγελματικές 
τους υποχρεώσεις,  να λειτουργούν πιο επαγγελματικά, 
να ενημερώνονται άμεσα και να δύνανται οργανωτικά 
και διοικητικά να αναβαθμίζουν τις εργοληπτικές τους 
επιχειρήσεις. 

Η εισαγωγή σε πρώτη φάση, των νέων υπηρεσιών της ΟΣΕΟΚ, 
προς τους εργολήπτες, λοιπούς επαγγελματίες του χώρου 
και το ευρύ κοινό, όπως η Ανοικτή Γραμμή Επικοινωνίας, η 
Κάρτα Μέλους, η Ιστοσελίδα και το περιοδικό «Εργολήπτης» 
(το οποίο με περηφάνια δηλώνω ότι οραματίστηκα και 
«βάφτισα») έδωσαν τα στίγματα της νέας κουλτούρας και 
της διάθεσης ανάληψης νέου ρόλου από πλευράς ΟΣΕΟΚ 
στα κοινωνικοοικονομικά δρώμενα του τόπου και όχι μόνο. 
Η δεύτερη φάση συμπληρώθηκε με την ολοκλήρωση 
των πρώτων ερευνών, στις οποίες συμμετείχαμε είτε ως 
συντονιστές είτε ως απλά μέλη ερευνητικής ομάδας και οι 
οποίες έγιναν σε συνεργασία με πανεπιστήμια, κρατικές 
υπηρεσίες και ιδιώτες. 

Ωστόσο, εκείνο που επίσης μας κάνει ιδιαίτερα περήφανους, 
ήταν η μετεξέλιξη της εσωτερικής έρευνας, που διενεργούσαμε 
και η παρακολούθηση των στατιστικών στοιχείων του τομέα 
μας και της οικονομίας, σ’ ένα νέο επιστημονικό εργαλείο που 
ακούει στο όνομα «Δείκτης Κατασκευαστικής Βιομηχανίας». 
Το εργαλείο αυτό είναι πρωτοποριακό για τα κυπριακά 
δεδομένα και μέχρι στιγμής δεν έχουμε ενδείξεις ύπαρξης 
παρόμοιού του στην Ευρώπη. Από τον Ιανουάριο του 2010 
καταγράφει ανά τριμηνία, την τάση της κατασκευαστικής 
δραστηριότητας και σύντομα αναμένεται να προβλέπει την 
πορεία του τομέα στο μέλλον. 

Επιλέξαμε να μην μείνουμε κλεισμένοι στο μικρό μας νησί 
και πετύχαμε μετά από προγραμματισμό τη συμμετοχή 

μας στα ευρωπαϊκά κατασκευαστικά δρώμενα, με στόχο 
να αποκομίζουμε όσες πιο πολλές εμπειρίες και γνώσεις 
είναι δυνατό σε συνεχή βάση. Η ενεργή μας συμμετοχή 
στην Ευρωπαϊκή Ομοσπονδία Κατασκευαστών (F.I.E.C.), 
ιδιαίτερα τα τελευταία δύο χρόνια μέσω της απόκτησης της 
αντιπροεδρίας από το Γραμματέα μας κ. Αντρέα Μίκαλλο, 
ενισχύθηκε σημαντικά. Η παρουσία μας στην ηγεσία της F.I.E.C. 
απέδωσε πρόσθετο βάρος και αξία στη φωνή των Κυπρίων 
εργοληπτών, ανάμεσα στη μεγάλη οικογένεια των Ευρωπαίων 
Κατασκευαστών, με αντάλλαγμα πληθώρα νέων πληροφοριών, 
εμπειριών και γνώσεων.

Τα εργοτάξιά μας τα τελευταία χρόνια έχουν αλλάξει όψη 
και λειτουργούν σ’ ένα περιβάλλον που παρέχει στους 
εργαζόμενους και σε τρίτους περισσότερη ασφάλεια και υγεία. 
Τίποτα όμως δεν είναι τυχαίο. Πίσω από τη συγκεκριμένη 
επισήμανση κρύβεται σκληρή δουλειά, εκπαίδευση πέραν 
των 6000 ατόμων μέσω εκατοντάδων εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων, ημερίδων και ενημερώσεων. Οι εργολήπτες, 
σε πολύ μεγάλο βαθμό, γνωρίζουν τις υποχρεώσεις τους και 
αντιλαμβάνονται ότι: η τεχνολογία, ο κατάλληλος εξοπλισμός, 
η μελέτη, η παρακολούθηση της αγοράς, η γνώση διαχείρισης 
μιας επιχείρησης και ο εκσυγχρονισμός της, η συνεργασία 
και η δημιουργία ενός περιβάλλοντος υγιούς ανταγωνισμού, 
συγκαταλέγονται ανάμεσα στα στοιχεία που θα καθορίσουν το 
μέλλον τους. 

γι΄αυτό και τώρα, ο κλάδος έχει πληγεί περισσότερο; 

Οι επιδόσεις του κατασκευαστικού τομέα, δυστυχώς, τόσο 
από το ευρύ κοινό όσο και από πολλούς δημοσιογράφους, 
ακόμη και αξιωματούχους του κράτους ταυτίζονται ή και 
μπερδεύονται με εκείνες του τομέα ανάπτυξης γης. Κατ’ 
επέκταση τα, κατά περιόδους, κακώς έχοντα στον τομέα 
ανάπτυξης γης χρεώνονται στον κατασκευαστικό τομέα, όπως 
και πολλά άλλα φυσικά, ιδιαίτερα τα τελευταία 3 χρόνια. Δεν 
ήταν λίγες οι φορές, σε δημόσιες εμφανίσεις μου στα ΜΜΕ, η 
πρώτη ερώτηση που δεχόμουν αφορούσε στο αν πάνε καλά οι 
πωλήσεις των ακινήτων και αν έχουν πέσει σημαντικά οι τιμές. 
Το πιο πάνω, αποτελεί εισαγωγή ώστε να διαχωρίσω τους δύο 
τομείς, έστω και αν υπάρχει αλληλεπίδραση στις μεταξύ τους 
δραστηριότητες. Ο εργολήπτης (κατασκευαστικός τομέας), 
κατόπιν προσφοράς στον ιδιοκτήτη του έργου και λήψης 
εντολής ανάθεσης μέσω συμβολαίου, κατασκευάζει το έργο, 
ενώ ο επιχειρηματίας ανάπτυξης γης είναι ιδιοκτήτης που σε 
κάποιες περιπτώσεις δύναται να είναι και κατασκευαστής, αλλά 
κυρίως, είναι εκείνος που θα εκμεταλλευτεί το όλο έργο και θα 
προβεί σε πωλήσεις ακινήτων.

Δεν είμαι εξ’ εκείνων που αποδέχονται ή και δηλώνουν, ότι 

"Πιστεύω ότι, μια συμφωνία πρέπει να γίνεται υπό περιβάλλον 
αλληλοσεβασμού και μη ύπαρξης μαξιμαλιστικών τάσεων, κυρίως 
όμως όχι κάτω από απειλές και εκβιασμούς. Μονάχα έτσι θα 
δύναται να είναι ισοβαρής, με σοβαρές πιθανότητες  πραγματικής 
διάθεσης σεβασμού και εφαρμογής της από τις πλευρές που την 
συνυπογράφουν." 
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Συνέντευξη

προ της κρίσης στον κατασκευαστικό τομέα υπήρξε 
«φούσκα».   Η πορεία του ρυθμού ανάπτυξης 

του κατασκευαστικού τομέα, η άνοδος της 
προστιθέμενης αξίας του σε πραγματικούς όρους 
και γενικότερα οι επιδόσεις του τις τελευταίες 
τέσσερις δεκαετίες, καταδεικνύουν μια συμπεριφορά 
ενός σταθερού ανοδικά οικονομικού τομέα. Η 
συμπεριφορά του τομέα επιβεβαιώνεται από 
τον κύκλο εργασιών όπου δεν καταγράφηκαν 
εξωφρενικές αυξήσεις και από τη συνεισφορά του 
8-10% στο ΑΕΠ (Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν). 
Δικαιολογημένα, σε μια τόσο μεγάλη πορεία, έχουν 
παρατηρηθεί εναλλαγές, θετικές και αρνητικές, με 
εξαίρεση την κατά και μετά την τούρκικη εισβολή 
του 74 και πιο συγκεκριμένα το 1974-79 όπου 
παρουσιάστηκε μια μοναδική για τα δεδομένα της 
Κύπρου εικόνα εναλλαγής αποτελεσμάτων. Παρόμοια 
της δεν υπήρξε και η πολυσυζητημένη περίοδος 
2006-08 με την ανάπτυξη που παρουσίασε, δεν 
μπορεί να συγκριθεί ούτε στο ελάχιστο. 

Η «τρελή πορεία» αφορούσε τις πωλήσεις ακινήτων, 
την τεράστια πλασματική ζήτηση στην αγορά 
και τις αυξήσεις στις τιμές των, δηλαδή τον τομέα 
ανάπτυξης γης. Η υπερθέρμανση της συγκεκριμένης 
αγοράς μπορεί να βοήθησε σημαντικά την αύξηση 
του κύκλου εργασιών μας, ωστόσο, όχι τόσο όσο η 
εντύπωση που δημιουργήθηκε στην κοινή γνώμη. 
Πολλοί αναλυτές, παρασυρόμενοι από την πορεία 
αυτή του τομέα των ακινήτων και τα απίθανα υψηλά 
άλματα στις πωλήσεις ακινήτων, πίστωναν εξ’ 
ολοκλήρου στον κατασκευαστικό τομέα την πρόοδο 
και την ανάπτυξη. Δυστυχώς, χωρίς να λαμβάνουν 
υπόψη το γεγονός ότι ο κύκλος εργασιών του 
τομέα αυξήθηκε μεν, όμως όχι υπερβολικά (7-8%), 
τις αυξήσεις στις τιμές υλικών, τις αυξήσεις στους 
μισθούς και λησμονώντας το γεγονός ότι κατά την 
περίοδο αυτή υλοποιείτο το μεγαλύτερο αναπτυξιακό 
έργο της Κύπρου μέσω της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, 
η κατασκευή των αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου. 

Την απόλυτη ευθύνη για τη σημερινή άσχημη 
επικρατούσα κατάσταση, φέρει αποκλειστικά το 
κράτος και η πολιτική που ακολούθησε η πολιτεία και 
ιδιαίτερα οι αρμόδιοι, αφήνοντας τον τομέα δήθεν 
να διορθωθεί από την «υπερθέρμανση» του 2006-
08.  Αυτή η πολιτική δεν ενθάρρυνε την ιδιωτική 
πρωτοβουλία που είχε διάθεση να συνεισφέρει, 
επένδυσε στις εμπορικές τράπεζες που τότε φώναζαν 
ότι δεν χρειάζονται βοήθεια και όταν την πήραν, τα 
επιτόκια δανεισμού έμειναν σταθερά και χειρότερα 
και δύσκολα κανείς μπορούσε να δανειοδοτηθεί. 
Συνεπακόλουθα και με το βάθος που είχε η κρίση, 
έκαναν την εμφάνισή τους τα δημοσιονομικά μας 

προβλήματα επηρεάζοντας τους προϋπολογισμούς 
και τις αναπτυξιακές δαπάνες.

Αποτέλεσμα των πιο πάνω, είναι να έχουμε σήμερα τη 
μεγαλύτερη ανεργία όλων των εποχών με πέραν των 
6200 ανέργων και το μέσο μηνιαίο αριθμό ανέργων 
της τελευταίας δεκαετίας να εκτοξεύεται στο 7πλάσιο. 
Οι κατασκευαστικές επιχειρήσεις να αρχίζουν, η μια 
μετά την άλλη, να βάζουν λουκέτο ή να βρίσκονται 
στα πρόθυρα. Τη ρευστότητά τους να βρίσκεται 
στο ναδίρ και την πιθανότητα εξεύρεσης δανείου, 
με λογικούς/υποφερτούς όρους, απομακρυσμένη. 
Έργα του ιδιωτικού τομέα να σταματούν λόγω μη 
συνέχισης της δανειοδότησης από τις εμπορικές 
τράπεζες. Πολλοί εργολήπτες να μένουν απλήρωτοι 
για εργασίες που έχουν ολοκληρώσει στον ιδιωτικό 
τομέα. Το κράτος και οι αναθέτουσες αρχές να 
παγοποιούν έργα. Παράλληλα, καθυστερούν 
σημαντικά τις πληρωμές πλέον σε συστηματικό 
επίπεδο. Η ζήτηση φυσιολογικά είναι ανεπαρκής 
και η απειλή για νέο κύμα απολύσεων και κλείσιμο 
εργοληπτικών επιχειρήσεων είναι ορατή. 

 Εμείς οι οργανωμένοι εργολήπτες, από το τέλος του 
2008 προειδοποιούσαμε για το τί θα ακολουθούσε. 
Έκτοτε δεν σταματήσαμε στιγμή να κάνουμε 
προτάσεις στην κυβέρνηση και στα αρμόδια 
υπουργεία και να αναλαμβάνουμε πρωτοβουλίες, 
όπως το 1ο Πανοικοδομικό Forum όπου εξαγάγαμε 
από κοινού με όλους τους εμπλεκόμενους στον 
τομέα μας φορείς, σημαντικά συμπεράσματα που στη 
συνέχεια προωθήσαμε τόσο στην κυβέρνηση, όσο 
και σ΄ όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα. Δυστυχώς, 
η προνοητικότητα μας να παρακολουθούμε 
τις εξελίξεις διεθνώς, οι ανησυχίες που μας 
δημιουργηθήκαν στην πορεία και το γεγονός ότι 
έγκαιρα αφουγκραστήκαμε τα ωστικά κύματα από το 
παγκόσμιο οικονομικό τσουνάμι δεν μας ωφέλησαν 
καθόλου, μιας και δεν βρήκαμε ανταπόκριση και 
ουσιαστική βοήθεια από τους αρμόδιους στην 
προσπάθειά μας να τα μοιραστούμε μαζί τους και 
να δώσουμε εμπεριστατωμένες εισηγήσεις για 
απόκρουση των κυμάτων που θα μας κτυπούσαν 
αργά ή γρήγορα.

Είναι λυπηρό το γεγονός ότι αφέθηκε αβοήθητος 
ένας τόσο σημαντικός, για την οικονομία του τόπου 
και την κοινωνία, τομέας, να παλέψει σ’ έναν άνισο 
και πρωτόγνωρο για τα δεδομένα του αγώνα. 
Αντιμέτωπος ενάντια σε μια κρίση με τεράστιο 
βάθος και ισχύ, που επηρέασε το παγκόσμιο και τα 
οικονομικά συστήματα των κρατών. Αναπόφευκτα, 
λόγω της παγκοσμιοποίηση και της εξάρτησης 
της Κύπρου από τις αγορές και οικονομίες άλλων 
χωρών, πλήγμα θα δεχόταν και η Κύπρος, στην 
οποία δόθηκε χρόνος να αντιδράσει και που δεν 
εκμεταλλεύτηκε. Το κτύπημα ήταν σφοδρό, ωστόσο 
δεν το παραδεχτήκαμε και αντί να δράσουμε 
προσπαθήσαμε να καθησυχάσουμε εαυτούς και 
εταίρους  στην Ε.Ε. ότι η κατάσταση είναι υπό έλεγχο. 
Σήμερα όμως μπορούμε να πείσουμε; 

Τα λάθη του τομέα, είναι ταυτόσημα με τα λάθη των 
εκάστοτε κυβερνήσεών μας και της πολιτείας όσον 
αφορά στη διαχείριση των δημοσιονομικών και των 
αμοιβών των εργαζομένων. Χωρίς να λαμβάνονται 

"Το μέλλον διαγράφεται αβέβαιο. Ωστόσο η ευθύνη που βαραίνει 
τους ώμους μας, για τις 3200 εργοληπτικές επιχειρήσεις, τις 38,000 
άμεσα εργαζομένων του τομέα, τις 6 και πλέον χιλιάδες ανέργων και 
τα συνολικά 32,000 έμμεσα εξαρτώμενα οικονομικά νοικοκυριά, δεν 
αφήνει  περιθώρια αδράνειας και  μοιρολατρίας." 
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"Ιδιαίτερα περήφανους, μας κάνει η δημιουργία από την ΟΣΕΟΚ 
του «Δείκτη Κατασκευαστικής Βιομηχανίας» ως συνεπακόλουθο 
της εσωτερικής έρευνας, που διενεργούσαμε και της 
παρακολούθησης των στατιστικών στοιχείων του τομέα μας και 
της οικονομίας." 

δραματικές αλλαγές  που επέρχονταν στον τομέα και μη 
επιδεικνύοντας την ανάλογη σοβαρότητα, πρότειναν 
μεταξύ άλλων μισθολογικές αυξήσεις σε εργατοτεχνίτες 

και μαθητευόμενους της τάξης του 2.43 %, ωθώντας 
ουσιαστικά τα δύο μέρη σ’ ένα αδιέξοδο διαρκείας.
Η δε προσπάθεια της Υπουργού Εργασίας για εισαγωγή 
της Ειδικής Συμφωνίας απέτυχε παταγωδώς, όπως πολύ 
καλά το είχαμε προβλέψει. Του λόγου το αληθές είναι η 
σιωπή όλων, για το ανεφάρμοστο και μη αποτελεσματικό 
της περιεχόμενο. Έκτοτε, παρά τις δικές μας προσπάθειες 
και καλέσματα, το αρμόδιο τμήμα και το Υπουργείο δεν 
έχουν κάνει ούτε μια απλή προσπάθεια να φέρουν τις δύο 
πλευρές στο τραπέζι του διαλόγου. Σημειώνω ότι έγιναν 
ανεπίσημες επαφές με τις συντεχνίες των εργαζομένων, 
με σκοπό τη γεφύρωση των μεταξύ μας διαφορών και 
με δική μου πρωτοβουλία, χωρίς ωστόσο οποιαδήποτε 
θετική κατάληξη.

Πιστεύω ότι, μια συμφωνία πρέπει να γίνεται υπό 
περιβάλλον αλληλοσεβασμού και μη ύπαρξης 
μαξιμαλιστικών τάσεων, κυρίως όμως όχι κάτω από 
απειλές και εκβιασμούς. Μονάχα έτσι θα δύναται να 
είναι ισοβαρής και κατά συνέπεια να είναι εφοδιασμένη 
με σοβαρές πιθανότητες  πραγματικής διάθεσης 
σεβασμού και εφαρμογής της από τις πλευρές που τη 
συνυπογράφουν. Ταυτόχρονα, σ’ αυτή τη συμφωνία 
(συλλογική σύμβαση), πρέπει να διασφαλίζεται ότι 
παροχές ωφελημάτων, μισθοί ή οποιεσδήποτε αυξήσεις 
τους αντανακλούν στην παραγωγικότητα της εργασίας, 
την ανταγωνιστικότητα και την εκάστοτε κατάσταση του 
τομέα και της οικονομίας του τόπου.  
Δυστυχώς, μέχρι σήμερα το αρμόδιο Υπουργείο δεν 
ανταποκρίθηκε στο κάλεσμα των καιρών και δεν 
στάθηκε στο ύψος των περιστάσεων, ελαχιστοποιώντας 
τις πιθανότητες εξεύρεσης λύσης, χωρίς συγκρούσεις 
και πρόσθετες αναταραχές στις σχέσεις των κοινωνικών 
εταίρων, που θα μας οδηγήσουν εκτός αδιεξόδου. 
Η προκλητική αυτή στάση του Τμήματος Εργασιακών 
Σχέσεων σε συνάρτηση με τις μονομερείς προσπάθειες 
του για τροποποιήσεις Νομοθεσιών ή και Συμβάσεων 
για έργα του Δημοσίου, ουσιαστικά μας ωθούν στη λήψη 
άμεσης δράσης και πρόσθετων μέτρων.

Το μέλλον διαγράφεται αβέβαιο. Ωστόσο η ευθύνη 
που βαραίνει τους ώμους, για τις 3200 εργοληπτικές 
επιχειρήσεις, τις 38,000 άμεσα εργαζομένων του τομέα, 
στις 6 και πλέον χιλιάδες ανέργων και τα συνολικά 32,000 

έμμεσα εξαρτώμενα οικονομικά νοικοκυριά, δεν μας 
αφήνει  περιθώρια αδράνειας και  μοιρολατρίας. Αντίθετα, 
μας εφοδιάζει με συγκέντρωση των δυνάμεών μας, 
στους στόχους των λιγοστών επιλόγων που μας έχουν 
απομείνει. Πάντοτε, με την ελπίδα ότι και η πολιτεία θα 
συνεργαστεί αφού αρχικά μας ακούσει και αποδεχθεί την 
ύπαρξη των προβλημάτων που της υποδεικνύουμε ώστε 
να υπάρχει πιθανότητα λήψης μέτρων αντιμετώπισής 
τους, γιατί από μόνοι μας δυστυχώς λίγα μπορούμε να 
επιτύχουμε.

Παραμένω πιστός στο στόχο αναδιοργάνωσης της 
Ομοσπονδίας και στην εφαρμογή του εκάστοτε 
στρατηγικού σχεδιασμού που θα οδηγήσει στην 
ολοκλήρωση του οράματός της, μέσω του εμβολιασμού 
και δημιουργίας μιας νέας κουλτούρας η οποία θα 
δημιουργήσει το νέο Κύπριο επαγγελματία εργολήπτη 
που θα έχει ως αρχές και στόχους του: 

• την υψηλή ποιότητα & ακρίβεια στην εκτέλεση των 
έργων 

• την τήρηση της νομοθεσίας, των συλλογικών 
συμβάσεων

• τη δημιουργία εργασιακού περιβάλλοντος 
σε συνθήκες ασφάλειας και υγείας για τους 
εργαζόμενους

• τη συνεχή εκπαίδευση, ενημέρωση και απόκτηση 
γνώσεων γύρω από τον κλάδο του και όχι μόνο

• τη συνεχή διαμόρφωση επαγγελματικής, κοινωνικής 
και περιβαλλοντολογικής συνείδησης

• την απόκτηση μιας δυναμικής κοινωνικής 
ταυτότητας και τέλος,

την ανάδειξη της Ομοσπονδίας, ως ένα από τους 
ισχυρότερους συνδικαλιστικούς οργανισμούς του τόπου.

Για το άμεσο μέλλον, οργανωτικά θα επιδιώξω τη 
συνέχιση της αναβάθμισης της Ομοσπονδίας με 
επιστημονικό προσωπικό. Δύσκολοι καιροί οικονομικά 
και για την Ομοσπονδία, ωστόσο χρειάζεται να 
ενισχύσουμε την προσπάθεια εργοδότησης νέων 
επιστημόνων που θα καλεστούν να χειριστούν ζητήματα 
όπως των στερεών απόβλητων και της ενεργειακής 
απόδοσης των κτιρίων ενισχύοντας σημαντικά την 
υφιστάμενη διοικητική μας ομάδα. Η Ο.Σ.Ε.Ο.Κ. καλείται  
να συνεχίσει τη στρατηγική βελτίωσης των σχέσεων της 
με τα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας (Μ.Μ.Ε.) και προβολής 
των θέσεων / του έργου που επιτελεί. Ταυτόχρονα, να 
συνεχίσει να ενδυναμώνει τις σχέσεις της με άλλους 
οργανισμούς και εμπλεκόμενους στον Κατασκευαστικό 
τομέα φορείς. Να συνεχίσει την  αναβάθμιση, 
εμπλουτισμό και ποικιλομορφία των εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων της και την ενημέρωση του εργοληπτικού 
κόσμου. Να παρακολούθα στενά τις εξελίξεις της 
οικονομίας και του τομέα και να ανανεώσει τη συλλογική 
σύμβαση ώστε να επέλθει εργατική ειρήνη και ηρεμία. 

Τέλος, ο σχεδιασμός και καταρτισμός του Νέου 
Στρατηγικού Σχεδίου της Ο.Σ.Ε.Ο.Κ. για την τριετία 2013 
– 2015 και η έναρξη δράσεων / ενεργειών για υλοποίησή 
του, αποτελεί για μένα προσωπικά ένα σημαντικό στόχο.

Συνέντευξη


